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• 7

Simone Weilová

• Odmietanie Boha nie je nikdy prehnané, ak za ním stojí čistá starosť o pravdu. Kristus je rád, ak pred
ním dáme prednosť pravde, lebo prv, než bol Kristom, bol pravdou. Ak sa od neho odvrátíme, aby sme
išli za pravdou, nebude trvať dlho a padneme mu do náruče.

• 35

(…) Kým iba myslím, zostávam uzavretý sám v sebe. Myslením môžem dôjsť iba k čiastočným konceptom,
ktoré zajtra v mene intelektuálnej poctivosti znova spochybním. Myseľ je mi daná, aby pochybovala, nikdy
v sebe nemôže nájsť nič nepochybné. Čistý rozum je vždy agnostický, inak by prestal byť poctivý. Musím
z mysle vystúpiť k realite, ktorá ma presahuje.

• 49

Taká je mentalita inštitucionalizovanej cirkvi: K zmenám v spoločnosti pristupuje opatrne, lebo je súčasťou
spoločenského systému, v ktorom pôsobí, a to dokonca i v situácii, keď je od štátu podrobená útlaku.
Inštitúcii chýba autentickosť a vnútorná sloboda, preto od nej nemožno očakávať, že bude hnacou silou
spoločenských zmien. Tá úloha patrí jednotlivcom, musia sa na to odhodlať bez ohľadu na mienku inštitú-
cie, ku ktorej prináležia.

• 59

Rodič má prirodzene svoju predstavu o tom, ako by sa mali jeho deti vyvíjať, no ony sú nevyhnutne iné
ako tá predstava. Ak sa tej predstavy nevzdá, stavia medzi seba a deti odcudzenie: Nie si taký, aký by
si mal byť.

• 61

Naši predkovia formulovali kréda, aby v nich čo najvernejšie uchovali obsahy viery. Je to však iba forma,
ak jej chýba vnútorný obsah, je prázdna. Konfesia je všeobecná, nemôže postihnúť existenciálnu povahu
skutočnej viery. Človek musí konfesiu presiahnuť, aby hľadal osobný vzťah ku skutočnosti, ktorá je v nej
vyjadrená. Ak ostane uza¬vretý v konfesii, hľadanie pravdy nahradí sústavou vopred daných odpovedí,
ktorých obsahu ani nemôže rozumieť. Konfesia sa ľahko mení na formu skupinovej identity. Únik od neis-
toty vlastného bytia do úkrytu pevných tvrdení konfesie môže byť tým najrafinovanejším únikom pre Bo-
hom. Viera vo svojej podstate je totiž vždy vykročením z bezpečia vopred daného do neistoty hľadania.
Praotec viery Abrahám vykročil za Božím volaním, hoci nevedel, kam ide. Bez vykročenia z toho, čo mi
bolo dané rodinnou tradíciou, nemôžem dospieť k Bohu skutočnosti. Mám iba obraz v hlave, zdedený po
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predkoch. Nazdávam sa, že agnostik, ktorý poctivo hľadá pravdu a úprimne trvá na tom, že o Bohu nič
nevie, je Bohu bližšie než človek, ktorý pred tým hľadaním unikol do konfesie a nahradil vlastné hľadanie
sústavou vopred daných odpovedí. Prvým pohybom na ceste k Bohu je krok, ktorým vykročím zo škrupiny
vopred daných predstáv k tajomstvu reality, čo ma o nekonečno presahuje.

• 63

Každý človek sa do niečoho narodí, je ako vtáča v škrupinke, ktorámu bola daná. Detská viera je škrupinová
viera. Verí tomu, čomu veria jeho rodičia. Tá viera je v podstate iba výrazom lásky a dôvery k rodičom.
Ak má vtáča vyletieť a oprieť sa o vlastné krídla, tú škrupinu musí rozbiť. Je to nevyhnutné. Inak sa v ňom
nerozvinie autentické ja v zodpovednej slobode. Bez autentického ja však viera nie je možná.

• 73

Vzťahy sa často rozpadajú zbytočne a predčasne len preto, že partneri neboli pripravení niesť i ťažké chvíle
života. Emocionálnu bolesť. Najčastejšou náhradou vzťahu s Bohom je dnes viera v mystérium erotickej
lásky. Práve tu ľudia očakávajú naplnenie, ktoré ich životu chýba. Nazdávam sa, že dnes sa trvalé vzťahy
vytvárajú tak ťažko preto, že ľudia od tých vzťahov očakávajú plnosť, akú žiadny ľudský vzťah poskyt-
núť nemôže. Taká zamilovanosť je voči milovanému krutá, lebo od neho očakáva dokonalosť. Stretol som
sa s pármi, ktoré začínali veľkou láskou, no po niekoľkých rokoch sa tá láska zmenila v rovnako veľký emo-
cionálny odpor. Ten odpor vyrástol z hnevu nad nenaplnenou predstavou, zo sklamania, že ten druhý nie
je tou dokonalou bytosťou, ktorú som v ňom miloval.

• 74

Ak v druhom milujem svoju predstavu, keď očakávam, že nezlyhá a vo všetkom tú predstavu naplní, ešte
vomne nie je láska. Taká láska sa toho druhého chce zmocniť, privlastňuje si ho a používa ho ako prostriedok
sebanaplnenia. Práve tam, kde narazím na to, že ten, kohomilujem, je iný, že mi protirečí, že sa mi vymyká,
tam sa začína láska. Učím sa v milovanom prijímať i to, čo je pre môj typ osobnosti neprijateľné, práve toto
prijatie rozširuje moju ľudskosť a vyvažuje moju jednostrannosť.

• 75

(…) Dôležitejšie než porozumieť tomu, čo ľudia hovoria, je pochopiť rozpoloženie vnútra, z ktorého ich
slová vyvierajú.

• 76

To, čo zvyčajne nazývame šťastím, sa odohráva vmomentoch uchvátenia. Také momenty sú skôr zriedkavé
a sú pominuteľné. Človek dnes v mene svojho nároku na šťastie často opúšťa i hlboký rozvinutý vzťah. Tak
sme si zvykli premýšľať i o láske. Pod láskoudnes zväčšamámenamysli prítomný stav citovéhouchvátenia.
Slovo prítomný by som podčiarkol. Včerajšie uchvátenie nezaváži, ak to uchvátenie dnes už neprežívam.
Taká láska sa vyčerpáva v prítomnom okamihu, nemá žiadne dejiny. Na takej láske nemožno založiť nič
trvalé. K povahe uchvátenia totiž patrí to, že sa začne a skončí, potom sa znova vráti v inej podobe. No
ak láska nemá okrem toho iný základ, uchvátenie sa už nebude mať kam vrátiť. Láska je viac než prítomný
okamih uchvátenia. Je to bytostný postoj srdca a zahŕňa celého človeka: emóciu rovnako ako intelekt či vôľu:
Som tu pre teba, chcem, aby si bol.

• 108

Časť zbytočného duševného utrpenia je spôsobená podivným predpokladom, že máme právo na šťastie.

• 109

Tam, kde sa utrpenia možno zbaviť zmenou postojov, životnej situácie či vzťahov, treba nájsť odvahu pod-
niknúť konkrétne kroky. Tam, kde je utrpenie spôsobené tým, kýmsom, podmienkami, ktoré zakladajúmoje
bytie, treba nájsť odvahu prijať to utrpenie a premeniť ho na zmysel. Tak ako perlorodka mení cudzorodé
zrnko v sebe na perlu.

• 114

Môj duch je prázdna nádoba obdarená slobodou vyberať si obsah, ktorý ju naplní. Je na mne, aby som
sa neplnil uznaním ľudí, ale obrátil svoju prázdnotu k Bohu.
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• 115

Náboženský kult vznikol z iniciatívy človeka, je to ľudská reč symbolov, ňou sa človek snaží dorozumieť
s Božím tajomstvom.

• 117

K najväčším paradoxommodernej doby patrí rozpor v pohľade na slobodu človeka: Na jednej strane slobo-
du individuality vyzdvihujeme ako najvyššiu hodnotu, na druhej strane ju v základe popierame. Moderná
myseľ chce obraz človeka vyskladať z vedeckých faktov. Človek – jeho vedomie, jeho emocionalita, jeho
vôľa nie je nič viac než produkt náhodných slepých fyzikálnych a chemických procesov. Položte človeka
pod mikroskop a hľadajte v ňom toho individuálneho človeka. Nenájdete tam nič, iba hmýrenie kvarkov
v prázdnote. Ak niečo hovorím či niečo chcem, nehovorím to preto, že si to myslím, nechcem to preto, že
som sa tak rozhodol; nie ja, ale slepé procesy to hovoria a chcú vo mne. Nuž, aké potom poznanie, aká
individualita, aká sloboda? Ak nášmu vesmíru vládne absolútno hmoty, individualita či sloboda nejestvu-
jú. Jedinečnosť človeka môže zachrániť iba Duch – absolútne vedomie. Boh je Duch, napísal Pavol, a kde je
Duch, tam je sloboda. Iba v ňom sú sloboda, poznanie či láska skutočné: Ľudský intelekt sa zakladá v Božom
intelekte, ľudská sloboda v Božej slobode, ľudská láska v Božej láske.

• 119

V Kristovi sa večný, transcendentný Boh spojil v jedno so smrteľným človekom. Boh a človek, božské a ľud-
ské v Kristovi jedno sú. Božia sláva a sláva človeka sa stávajú jednou a tou istou slávou. Ctiť pravého Boha
znamená ctiť pravého človeka a pravá zbožnosť je pravou ľudskosťou. V tom zjednotení smrteľného s ne-
smrteľným, Božieho s ľudským, duchovného s telesným spočíva napätie nepredstaviteľného tajomstva.

• 127

Kierkegaard

• Životu možno rozumieť iba smerom späť, žiť sa však musí smerom vpred.

• 128

Viktor Frankl

• Otázka zmyslu nie je otázkou, ktorú my kladieme životu, ale otázka, ktorú život kladie nám.

• 130

Ľudia, ktorí prešli tmou, niesli bremeno utrpenia, nepremenili ho však na hnev či závisť voči ostatným,
sa zväčša stávajú hlbšími ľuďmi. Sú schopní vycítiť potreby a bolesti svojich blízkych. Hĺbka, ktorá je v nás,
je často hĺbkou temnoty, do ktorej nám bolo dané hľadieť.

• 132

[Kristus] lásku nedefinoval ako bolesť. Nevyhľadával bolesť ani ju nepovažoval za výnimočnú cestu k Bohu.
Kríž neznamená, že utrpenie je láska. Kríž znamená nevzdať sa lásky i napriek utrpeniu. Apoštol Pavol
vo svojej óde na lásku napísal i túto vetu: Keby som rozdal všetok svojmajetok a vydal svoje telo na upálenie,
no lásku by som nemal, nič mi to neosoží. Utrpenie ani dobrovoľná obeť života nemusí mať nič spoločné
s láskou. Kristova cesta k Bohu je cesta neústupnej lásky a pravdy. Ak trpí, trpí preto, že sa lásky a pravdy
nevzdá aj napriek utrpeniu.

• 134

Označenie ateista (…) považujem za trochu mätúci pojem. Pokiaľ viem, vznikol v Starovekom Grécku.
Označoval ľudí, ktorí spochybňovali vieru v panteón helénskych božstiev. V tom zmysle k ateistom pat-
ril i Sokrates či Platón. Nik by ich, samozrejme, dnes za ateistov neoznačil. Ich filozofický systém je predsa
založený na idei Absolútneho ducha. Dnes to znie ako paradox, no za ateistov boli v helénskej kultúre ozna-
čovaní i prví kresťania. Ateizmus má iba negatívny obsah, predstavuje negáciu určitej dobovej predstavy
Božstva. Dnes sa ten pojem používa na označenie človeka, ktorý odmieta akýkoľvek obraz Boha. Práve to je
na tom pojme mätúce. Podľa mojej mienky žiadny človek nemôže rozvíjať svoje myslenie o svete bez toho,
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aby vzákladoch svojho myslenia nemal určitý obraz Boha. Slovom Boh totiž v najvšeobecnejšom zmysle
označujeme to, čomu prisúdime absolútnu funkciu. To, čo je v bytí večné a nekonečné a v čom sa zakladá
existencia všetkého, čo je.

• 136

Obraz Boha ako Trojice je pozoruhodnou syntézou múdrosti Východu so zjavením monoteistických nábo-
ženstiev. Pre múdrosť Východu je najposvätnejšou pravdou jednota bytia: Je iba Jedno, bez druhého. Druhé
nejestvuje. Dualita objektu a subjektu, či ja a ty, je iba májou – ilúziou, ktorú treba prekonať vstúpením do
reality Jedného. Védanta to vyjadruje vetou: Môj Atman (pravé ja) je Brahman (Boh). Múdrosť východu
sa radšej vzdala reality ľudskej individuality, len aby nestratila víziu Jedného Jediného absolútneho bytia,
v ktorom je všetko zahrnuté. Monoteizmus judaizmu a islamu na druhej strane zdôrazňuje práve nezruši-
teľnosť rozdielu medzi stvoreným a nestvoreným, medzi svetom a Stvoriteľom, medzi človekom a Bohom.
Niet väčšieho hriechu, ako označiť stvorenú bytosť za Boha.

• 138

V Biblii, prísne vzaté, máme iba jeden zákon – Mojžišov. Ten je veľmi starobylý. Uchováva v sebe eticky ne-
spravodlivú patriarchálnu a otrokársku kultúru. V čase, keď niektorí kresťania bojovali za zrušenie otroctva
a zrovnoprávnenie žien, ich kresťanskí oponenti ich obviňovali z toho, že neberú Bibliu vážne. Právo na
vlastnenie otrokov a podriadenosť ženy mužovi obhajovali na základe doslovného biblického textu. Ak by
sme však nastolili Mojžišov zákon, veľmi by sa nelíšil od zákonov šaríe.

• 144

Evanjelium je bytostný zdroj mojej životnej orientácie, a predsa sa v tom, čo dnes kresťanstvo na Sloven-
sku predstavuje, cítim ako cudzinec. Hodnoty, ktoré pre mňa Kristus predstavuje, často nachádzam viac
u svojich agnostických kamarátov než u ľudí, ktorí na verejnosti proklamujú svoje kresťanstvo. Nasledovať
Kristovu múdrosť pre mňa znamená odmietnuť kultúrne vojny a postaviť sa do stredu rozdelenia. Tvoriť
most. Stáť jednou nohou na jednej, druhou nohou na druhej strane priepasti. Pochopiť hodnoty, ktoré sú
pre jednu i druhú stranu podstatné a zachytiť v nich ozvenu evanjelia. Výsledkom je skutočnosť, že nie som
doma nikde. Neviem sa zaradiť ani ku konzervatívnym, ani k progresívnym kresťanom. Údelom toho, kto
stojí v strede, je nevyhnutne to, že jeho hlas je čiastočne prepočutý na jednej i na druhej strane. Iba čierno-
-biele videnie vie totiž mobilizovať veľké skupiny ľudí, a stať sa tak politickým fenoménom, určovať dejiny.
Človek ako ja, ktorý hneď po tom, čo vysloví svoju myšlienku, počuje námietku z opačnej strany, rozumie
jej a chce ju začleniť do svojho myslenia, je pre väčšinu ľudí nejednoznačný a nezrozumiteľný.

• 147

Lutherova sloboda viery nevedela rešpektovať slobodu viery iného človeka. Položil ju ako základ novej
verzie pevných tvrdení, a tým založil budúcnosť nových a nových Lutherov. S protestantizmom je neroz-
lučne spojená idea hľadania čistej, svetom nepoškvrnenej cirkvi. História nás učí, že taká cirkev neexistovala
ani existovať nebude. Horlivosť za čistú cirkev tak spustila proces nikdy sa nekončiaceho štiepenia.

• 147

Sila katolicizmu je v jeho katolicite. Ak má byť cirkev cirkvou, potrebuje byť univerzálna – všeobecná. Za-
hŕňať v sebe rozmanité kultúrne i myšlienkové podnety a robiť stále novú syn-tézu.

• 148

Deliaca čiara dnes nie je medzi jednotlivými cirkvami a denomináciami, je medzi otvoreným systémom
myslenia viery a uzavretým systémom. Otvorený systém nežije zo skupiny hotových odpovedí na všetky
otázky, svoje postoje a myšlienky tvorí v otvorenom, poctivom dialógu s inými. Ja si svoje kresťanstvo
neviem predstaviť inak než tak, že sa s otvorenou mysľou učím zo všetkých kresťanských tradícií a učím
sa i z podnetov prichádzajúcich z mimokresťanských kultúr. Každá pravda je Božia, napísal Justín Martýr.

• 151

Láska, ktorá sa zriekla pravdy, ešte nie je skutočná. Je nesená strachom. Necháva sa zotročiť tým, koho
miluje. Všetko mu prepáči, so všetkým súhlasí, nepovie, čo si naozaj myslí, lebo sa bojí, že milovaného
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stratí. To nie je láska, ale závislosť. V láske niet strachu.

• 159

Vmyslení západného človeka nastal obrat od viery v pravdu, ktorá je tu sama osebe, ako skutočnosť rovnaká
pre všetkých. Možno ju objavovať bádaním a rozvíjať v dialógu argumentov. Po zdrvujúcej dekonštrukcii
pravdy, ako ju previedli postmoderní filozofi, sa pravda stala nedôveryhodnou komoditou.Nie je vraj ničím
iným iba nástrojommoci v jazykovej hre: Dnes je pravdou to, čo sa presadilo včera, zajtra bude pravdou to,
čo sa presadí dnes. Pravdu ako súhlas intelektu s realitou nahradila pravda propagandy a kultúrnych vojen.
Tam, kde sa vzdáme pravdy nad sebou, je ohrozená sloboda. V takom svete sme iba manipulujúci a mani-
pulovaní. Zostáva nám len nikdy sa nekončiaci zápas nepriateľských kultúrno-politických zoskupení.

• 161

(…) V Kristovi jedni vidia liberála, iní konzervatívca. Aj jedni, aj druhí na to majú rozumné dôvody. Ježiš
bol nepochybne slobodomyseľný. Hlásal evanjelium slobody. Ak zostanete v mojom slove, hovoril ľuďom,
poznáte pravdu a pravda vás vyslobodí. Pohyboval sa v konzervatívnom prostredí palestínskej provincie,
uprostred židovskej kultúry určovanej Mojžišovým zákonom. Bol Zid, no predstaviteľov Synedria, ktorí
bdeli nad dodržiavaním tradície zákona, ustavične provo¬koval svojou slobodou. Staval sa na stranu tých,
ktorých konzervatívna väčšina odsunula na okraj. Stýkal sa s malomocnými či s tými, ktorých označovali
za hriešnikov – s colníkmi a neviestkami. Od konzervatívnych súčasníkov si vyslúžil prezývku: Žráč a pijan
vína, priateľ colníkov a hriešnikov. K slobode viedol i svojich učeníkov. Keď farizeji učeníkov napomenuli,
že porušujú nariadenie o svätení soboty, Ježiš sa ich zastal: Človek nebol stvorený pre sobotu, ale sobota
pre človeka. Práve to ho doviedlo na kríž. My máme zákon, znie obžaloba, a podľa neho je hoden smrti,
lebo sa vydával za Syna Božieho. I Pavol chápal Krista takto. Kristus podľa Pavla sníma závoj Zákona: Pán
je Duch, a kde je Duch Pánov, tam je sloboda, napísal. Pre liberálov je sloboda základnou hodnotou. Liberál
požaduje, aby bola rešpektovaná jeho sloboda. Chce, aby vývoj spoločnosti smeroval k naplneniu slobody
pre všetkých. To je v súlade s Kristom evanjelia. Nuž z tejto perspektívy by sme Ježiša mohli predstaviť
ako liberála.

Ježiš je však i postavou, ktorá zodpovedá perspektíve konzervatívca. Je nepochybné, že isté hodnoty po-
važoval za nemenné, prijímal ich ako Bohom zjavené a podriaďoval im svoj život. Odovzdával ich svojim
učeníkom a chcel, aby ich zachovávali a odovzdávali ďalej. To je princíp konzervativizmu: Presvedčenie, že
existujú určité nadčasové všeľudské hodnoty overené časom, ktoré treba zachovať a odovzdať ďalej. Nuž
nie div, že mnohí v Kristovi vidia exemplárny príklad konzervatívca. Majú na to tiež oprávnené dôvody.
Póly, ktoré sú dnes rozdelené proti sebe, Ježiš spájal v dynamickej jednote.

• 162

Konzervatívec stráži staré, liberál presadzuje nové. Konzervatívec to nové považuje za nebezpečné, liberál
zas to staré považuje za škodlivé. Zdravý život je však tam, kde sa staré v tvorivom napätí a vzájomnom
rešpekte spája s novým. Navzájom sa korigujú a obohacujú. To je princíp, podľa ktorého sa snažím žiť:
Pohybovať sa na vrchole vlny, kde sa staré v tvorivej dynamike stretá s novým. Umožniť im v sebe dia-
lóg. Z toho dialógu staré i nové vychádza premenené, zbavené svojej sterilnej jednostrannosti. Svet nie
je tak jednoduchý, aby mohol byť vystihnutý čisto konzervatívnym alebo čisto progresívnym princípom.
Konzervatívci vedia, že existujú hodnoty, ktoré treba uchovávať. Progresívci zas vedia, že svet sa vyvíja,
prichádzajú nové veci, ktoré náš svet menia k lepšiemu. Nie všetko staré je dobré, ani všetko, čo príde
ako nové, však nie je dobré. Dobro treba hľadať v otvorenom pokornom dialógu. Človek, ktorý chce taký
dialóg viesť s inými, ho musí najprv umožniť sám v sebe.

• 168

Svet môžem chápať ako uzavretý systém, nevstupuje doň nič nové, preto je i moje myslenie a viera uza-
vretá v skupine vopred daných odpovedí. Svet však môžem vnímať i ako otvorený systém, ktorý sa deje
a vyvíja, ešte nie je ukončený. Moje myslenie i viera preto zostávajú otvorené tajomstvu nového. S pravdou
nemôžem byť hotový, ešte ju celú nepoznám. V poznaní nového sa pre mňa pretvára význam starého bez
toho, aby som mu uprel základnú platnosť. Ak sa stretnú predstavitelia dvoch svetonázorov s uzavretým
myslením, porozumenie nie je možné. Ak sa stretnú ľudia s otvoreným myslením, v porozumení ich spája
práve otvorenosť tajomstvu pravdy, ktorá ich poznanie presahuje.
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• 169

[Abrahám] vedený Božímvnuknutím ide obetovať syna Izáka. Anjel napokon tej obeti zabráni. O pár storočí
neskôr všakMojžišov zákon ľudské obete zakáže. Obraz Boha i s jeho etickými dôsledkami sa v Biblii vyvíja,
vyjasňuje sa, nová vrstva zjavenia pritom často protirečí staršej. Ak sa pri riešení etických otázok odvolá-
vame na Boží zákon, na aký zákon sa odvolávame? Prísne vzaté, v Biblii máme iba jeden zákon – Zákon
Mojžišov. Aký je to zákon? Nesie na sebe všetky znaky doby, v ktorej vznikol. Sú v ňom kodifikované
i mnohé nespravodlivé konvencie, vyplývajúce z patriarchálnej otrokárskej spoločnosti. Nelíši sa v tom
veľmi od zákonníka babylonského kráľa Chammurapiho. Žena je v podriadenom postavení voči mužovi.
Muž ženu vlastní, žena je mužom vlastnená. Dokonca i v desiatich božích prikázaniach je žena započítaná
medzi položky mužovho vlastníctva. Muž môže svoju ženu prepustiť, ak sa mu na nej niečo znepáči, že-
na, samozrejme, muža prepustiť nemôže. Otec má podľa Mojžišovho zákona dokonca právo predať svoju
dcéru do otroctva. Otrokárstvo je vMojžišovom zákone považované za samozrejmosť. Je príznačné, žemno-
hí kresťania s Bibliou v ruke bojovali za zachovanie otrokárstva. Kresťanom, ktorí, naopak, v mene evanjelia
bojovali za zrušenie otroctva, vyčítali, že Boží zákon zjavený v Biblii neberú vážne. To isté sa opakovalo i pri
boji o emancipáciu žien. Nájde sa dnes azda kresťan, ktorý by obhajoval otrokástvo? A predsa je mnoho
takých, ktorí v mene Biblie trvajú na podriadenom postavení žien.

• 170

(…) Božie zjavenie sa pre človeka vyvíja s vyvíjajúcim sa svetom. Je to postupne sa vynárajúce zjavenie,
nemožno ho teda zmraziť do sústavy hotových navždyplatných výrokov. Či nie je i evanjeliumpráve o tom?
Ježiš bol predsa odsúdený Zákonom ako falošný prorok posadnutý zlým duchom. Ustavične porušoval
literu Mojžišovho zákona. A práve v tomto človeku nám evanjelium predkladá zjavenie Boha. Ako kresťan
čítam Bibliu takto: Vidím, že zjavenie Boha sa postupne vyvíjalo až po vtelenie Boha v Kristovi. Svet však
ešte nie je hotový. Poznanie sa vyvíja ďalej a s ním sa nevyhnutne vyvíja i naše pochopenie toho, čo sa vKris-
tovi zjavilo.

• 176

Strážcovia ortodoxie okolo roku 1324 začali proces s mojím obľúbeným priekopníkom, dominikánskym
teológom a mystikom majstrom Eckhartom. Vo svojich kázňach vraj učil veci, ktoré nevzdelaných ľudí
uvádzali do omylu. Inkvizícia označila 28 jeho výrokov za heretických, majster Eckhart to prijal s pokojom
a pokorou. Údajne povedal, že ak sú tie výroky také nezrozumiteľné, zrejme samu nepodarilo vyjadriť jasne
a bez chyby, čo chcel povedať. Nabudúce sa bude snažiť povedať to lepšie. Nuž, taký postoj by som chcel
mať.

• 176

To prvé, na čo nesmiem zabudnúť, ak mám byť naozaj otvorený pravde, je prostý fakt, že sa mýlim. Vmno-
hom samýlim, a často sa najviac mýlim v tom, v čom som si najviac istý. A rovnako ako ja sa mýlia i ostatní.
Všetko, čo môžeme o povahe celostnej pravdy povedať, je nenapraviteľne čiastočné a krehké. A tak je to
i s našou interpretáciou Písma. Samotný Pavol, ktorý položil základy kresťanskej teológie a jeho spisy boli
zahrnuté do kánonu Novej Zmluvy, napísal: Sčasti poznávame a sčasti prorokujeme. Ale keď príde plnosť,
to, čo je čiastočné, sa pominie. Teraz vidíme len akoby, v zahmlenom zrkadle, v záhade, ale potom z tváre
do tváre. Teraz poznávam sčasti, ale potom budem poznať priamo, tak ako som Bohom poznaný.

• 179

Čo potrebuje strom? Korene, alebo rastúcu korunu? Načo by boli pod zemou korene, keby v korune nad
zemou nerástli stále nové výhonky? Čo potrebuje auto? Plyn alebo brzdu? Cirkev, ktorá stavila všetko na
progresívny princíp, je ako auto, ktoré má iba plyn. Je dynamická, rúti sa vpred, ale v prvej zákrute vyletí
do priekopy. Cirkev, ktorá stavila všetko na konzervatívny princíp, je ako auto, ktoré síce nemá plyn, ale
má veľmi dobré brzdy. Taká cirkev sa naozaj nemusí báť, je v bezpečí, no nikdy sa nepohne z miesta. Nuž,
jedno i druhé je potrebné: Korene i koruna, brzdy i plyn.

• 180

Predstava, že cirkev je nad všetko nadradenou autoritou, akýsi pevný nehybný stred sveta, hraničí podľa
mňa s modloslužbou. Takto predstavená cirkev si trúfa nahrádzať Boha. Ježiš nás pred takýmto chápaním
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cirkvi varoval: Vy sa nedajte volať učiteľ, lebo iba jeden je váš Učiteľ a vy všetci ste bratia. Ani Otcom
nenazývajte nikoho, lebo len jeden je váš Otec v nebesiach. Ani sa nedajte volať vodcami, lebo len jeden
je váš vodca Kristus. Nič, nikto, nikde, iba Boh je pevný stred, ktorý všetko ostatné spája do omračujúcej
jednoty v rôznosti. Cirkev už vo svojom založení je pohybom – cestou von ku druhým: Choďte a získavajte
mi učeníkov vo všetkých národoch, učte ich zachovávať všetko, čo som vám odovzdal. Cirkev, tak ako ju
inicioval Ježiš, je neustály pohyb k druhému človeku, od nášho k cudziemu. I v čase, keď sa uzatvárame
do sociálnych bublín našich jazykových hier, cirkev nemôže inak, musí byť pohybom, prekračuje hranice,
vstupuje na cudzie diskurzívne polia, nadväzuje dialóg a hľadá dorozumenie. Je poľutovaniahodné, že
cirkev sa z cesty premenila na nedobytné múry. Zo svojej bašty autoritatívne vyhlasuje svoje rozhodnutia,
ktoré už takmer nik neberie vážne. Veď prečo bymal svet brať vážne cirkev, ktorá svetu nenačúva, uzatvára
sa do seba a svoj strach z komplikovaného sveta skrýva za masku autority? Ak by som nenačúval tomu, čo
hovoríš, aký dôvod by si mal počúvať ma, keď začnem rozprávať? Najprv je počúvanie, až z hlbokého
empatického načúvania sa môže zrodiť reč, ktorá má význam. (…)

• 198

Normálny človek nejestvuje, každý je výnimkou z pravidla. Ako človek s vierou v Boha vnímam výni-
močnosť a neopakovateľnosť každého človeka. Nik nie je po¬rovnateľný s nikým, lebo je prejavomneopako-
vateľnej Božej myšlienky.
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